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Obecní 
zastupitelstvo 

Zastupitelstvo zvolené na období 1994 - 1998 pracovala po celou dobu 
v nezměněném složení.  8 z nich  bylo zvoleno  již v předchozích volbách, ve 
funkci starosty a zástupce starosty nedošlo ke změně. OZ mělo 53 zasedání, 
uskutečnily se 2 veřejné schůze a 8 dílčích schůzek s občany.  Účast na 
zasedáních byla v průměru 9,14 členů, tj. 83,1 %. Všech zasedání se zúčastnili 
starosta ( ten měl 100 % účast i v předchozím volebním období)  a zástupce 
starosty. Jednání probíhala v přátelském ovzduší,  obecní záležitosti byly řešeny  
demokratickým způsobem při respektování názorů všech zastupitelů.   
OZ mělo z předcházejícího období k dispozici 2,5 mil. Kč a některé připravené 
investiční projekty, proto mohlo bez otálení zahájit několik významných staveb. 
K oživení středu obce nejvíce přispěla rekonstrukce návsi s dětským hřištěm 
(průlezkami) . Byl postaven nový obecní úřad s hasičskou zbrojnicí, provedena 
kabelizace telefonních a televizních kabelů, rekonstrukce chodníků a stavba 
nových autobusových čekáren. Na okraji obce byla vysázena 2 biocentra, 
pravidelně bylo pečováno a výsadbu a údržbu zeleně uvnitř obce. 
Proinvestovalo se více jak 10 mil. Kč, na státních dotacích bylo získáno kolem 3 
mil. Kč ( náves, OÚ, čekárny, biocentra). K závěru volebního období byl obci 
schválen obecní znak a prapor. 
Hospodaření obce skončilo s přebytkem přes 3,2 mil. Kč, připraveným k 
zahájení stavby  obecního vodovodu v dalších letech. 
Výsledky hospodaření obce v letech 1995 - 1998 v tis. Kč:  
              rok           poč. zůst.             příjmy             výdaje        kon. zůst. 
 1995  2 619  4 419  5 582  1 456 
 1996  1 456   4 371   4 733  1 094 
 1997  1 094  5 167  3 457  2 804 
 1998  2 804  4 322  3 847  3 279 
 celkem             2 619           18 279           17 619  3 279 

 
Obecní úřad
  

Obecní úřad se začátkem roku 1997 přestěhoval do nové  budovy s moderně 
vybaveným interiérem.  K telefonu byl připojen FAX, , byl zakoupen 
modernější rozmnožovací přístroj, pořízena nová rozhlasová ústředna  a  
zprovozněno  obecní vysílání  kabelové televize .  Zastaralý počítač byl 
nahrazen výkonnějším, obec se koncem r. 1998 připojila na internet a 
elektronickou poštu.   
Administrativní a účetní agendu zajišťovala Jana Jašová.   

 
Obecní znak 
a prapor 

V historii obce není zaznamenáno, že by kdy měla obec svůj obecní znak 
a prapor. Jsou popisovány obecní pečeti samostatných Žatčan a Třebomyslic, 
jejichž otisky nalezneme na starších listinách.  
Mít vlastní obecní symboly se stalo po roce 1989 dobrou tradicí. Co si pamatuji,
v okolí měly svoje  znaky Újezd u Brna, Telnice a Moutnice. Protože se obecní 
symboly stávají součástí reprezentace obce, rozhodlo OZ v minulém roce, 
abychom o ně usilovali také. Návrh znaků výtvarně zpracoval heraldik Miroslav 
Pavlů z Kelče a  v zastupitelstvu  schválen 3.12.1997. V květnu pak byl návrh 
předložen parlamentnímu výboru pro heraldiku k vyjádření. Dopisem předsedy 
Parlamentu Miloše Zemana z 18. července bylo rozhodnuto, že obecní znak 
a prapor můžeme oficiálně užívat. 
Udělené symboly jsou v rozhodnutí popisovány takto: 
znak: : v modrém štítě dvě křížem přeložené stříbrné ryby s červenými 
ploutvemi 
a ocasy, provázené nahoře a dole zlatou hvězdou. 
prapor:  modrý list se dvěma křížem přeloženými bílými rybami s červenými 
ploutvemi a ocasy, provázenými po stranách žlutými šesticípými hvězdami. 
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Poměr šířky k délce listu je 2:3.  
Rozpočet   P ř í j m y  v tis. Kč Rozp Skut. V ý d a j e  v tis. Kč Rozp Skut.
a výsledek  daň ze závislé činnosti 420 438 chodníky, zpev.vozovek 1628 1603
hospodaření  daň z příjmu fyz. osob 1170 910 čekárny 439 403
 daň z příjmu práv. osob 670 848 kanalizace k Újezdu 50 48
 daň z nemovitosti 700 456 rybník -  odbahnění 330 0
 správní a místní popl. 80 81 mateřská škola 125 101
 popl. za obědy a MŠ 154 176 základní škola 145 135
 poplatky za odpady 130 145 školní  jídelna 155 173
 pronájmy nemovitostí 100 108 kultura 2 2
 úroky 100 329 sport a tělovýchova 60 56
 poplatky za kabel. telev. 60 65 rozhlas a televize 50 23
 ostatní příjmy 20 127 veřejné osvětlení 90 75
 dotace z OkÚ 242 387 hřbitov 20 9
 dotace na čekárny 252 252 odpady 200 160
 příjmy celkem 4098 4322 vzhled obce a zeleň 310 295
  tenisové hřiště 500 0
  sociální dávky 18 6
  požární ochrana 20 26
 Celkový přehled: obecní zastupitelstvo 161 140
 použitelné zdroje 1.1. 2804 2804 činnost místní správy 349 446
 příjmy 4098 4322 přísp. na žáky Újezd 70 90
 výdaje 4732 3847 na povodeň  Čechy 0 25
 použitelné zdroje 31.12. 2170 3279 ostatní výdaje 10 31
  výdaje celkem 4732 3847
 
 
4 pohlednice 
obce 

Z období 1. republiky se dochovaly dva druhy pohlednic obce.  Na první je 
zachycena škola, kostel, náves v Žatčanech a hostinec ,, U Kočků” v 
Třebomyslicích. Druhá pohlednice zobrazuje kostel, orlovnu, část žatčanské 
návsi a  ,, zámeček” u Dvora z doby, kdy byl ještě  v zachovalém stavu .  
Jedna z nově vydaných barevných pohlednic je leteckým snímkem obce, na 
druhé je v pravé dolní části leteckého snímku zobrazen kostel, třetí pohlednice 
ukazuje na pravé straně leteckého snímku náves z dvojího pohledu. Na čtvrté 
vidíme kostel a dva záběry na náves. Foto provedl Jan Křivý st.  z č. 274, návrh 
a lito Radomír Lejska z č. 135.      

 
Setkání  
u prezidenta 
Václava 
Havla 

Na závěr volebního období pozval prezident republiky 4.11.1998  650 starostů 
z celé republiky ( asi z  10 %  všech obcí ) na slavnostní setkání do Španělského 
sálu Pražského hradu. Z našeho okresu bylo pozváno 20 starostů.  Měl jsem tu 
čest, tehdy  jako starosta,  se setkání účastnit. Starostové ze židlochovického 
regionu jeli  společně mikrobusem, slavnost trvala od 15 do 18 hod., předepsán 
byl společenský oděv. Překvapilo mě, že se ke vstupu do sálu  stačilo prokázat 
jen pozvánkou, žádná jiná bezpečnostní opatření nebyla. Příchod do krásného  
Španělského sálu s 14 pozlacenými lustry, zrcadly na stěnách  a uměleckou 
štukaturou na mě silně způsobil.   
Setkání začalo přesně v 15 hod. fanfárami trubačů na galerii, hradní stráž 
přinesla vlajku prezidenta a ten spolu s chotí, vedoucím kanceláře a mluvčím 
vstoupili na pódium sálu. Prezident Václav Havel  měl tmavý oblek, červenou 
vázanku a červený šáteček v kapsičce saka. ,,První dáma”  Dagmar  Havlová  
měla vkusný zelenkavý kostýmek.V zaplněném sále všichni účastníci stáli, 
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protože na sezení lidí nebylo tolik místa. 
Pan prezident  v krátkém projevu poděkoval starostům za práci v končícím 
volebním období a zmínil se o probíhajícím přípravách na krajské zřízení. Po 
něm promluvil primátor Ostravy Tošenovský, předseda Svazu měst a obcí 
Dohnal a starostka z malé obce Vedrovice ze Znojemska. Po oficiálním 
programu přešel prezidentský pár mezi starosty k volné besedě. Mnozí jim 
přinesli ze svých obcí dary a srdečně se s nimi bavili, např. starosta Kopecký z 
Tvarožné. V té chvíli jsem poslouchal obklopeného prezidenta ze vzdálenosti asi 
1 m. Urostlí členové ochranky nás pozorně sledovali. 
Pak následoval raut, čili občerstvení. Kolem sálu byly připraveny stoly s velkým 
výběrem masných pokrmů , vína , královského krušovického piva i jiných 
nealkoholických nápojů a moučníků.   Každý si mohl vybrat co hrdlo ráčí. Po 
sále se pohybovaly kamery televizí, reportéři rozhlasu a  fotoreportéři. Před 18. 
hod. slavnost  končila. Plní dojmů jsme se vraceli domů.  Pro mě to bylo krásné 
zakončení osmileté funkce starosty. Velmi často si na  okamžiky setkání 
s prezidentem vzpomínám, vždycky si je oživuji, když vidím nějaké záběry ze 
Španělského sálu.  

 
 
Dokončení 
rekonstrukce 
chodníků 
 

Rekonstrukce chodníků, započatá v minulém roce, pokračovala položením 
zámkové dlažby  na návsi .   Zcela nové chodníky byly zbudovány po obou 
stranách ulice k Újezdu. Chodník z cementových dlaždic ke družstvu byl 
posunut blíže k domům a do vzniklého bezpečnostního pásu mezi silnicí a 
chodníkem si občané vysazují kvítka. Práce prováděla firma Durit Blansko, 
náklady se pohybovaly kolem 1 mil. Kč.    

 
 
Nové 
autobusové 
čekárny 

Spolu s rekonstrukcí chodníku se přistoupilo ke stavbě dvou nových čekáren. 
Obě staré čekárny byly stavebně nevkusně provedeny, u sokolovny nebyla ani 
krytá, u mlýna se plechová rozpadávala. Čekárna u sokolovny musela být kvůli 
bezpečnosti silničního provozu zrušena a v souladu s územním plánem posunuta 
na náves. Rozhodování o vzhledu nových čekáren nebylo jednoduché, několik 
návrhů bylo odmítnuto, nakonec byl  se souhlasem památkářů vybrán návrh 
zděných čekáren v současné podobě. Čekárny byly začleněny do nových 
chodníků. K zastávce na návsi musely být podle požadavků referátu dopravy 
Okresního úřadu vybudovány odbočovací pruhy. Projekt na čekárny vypracoval 
student VTÚ v Brně Šrot, stavbu provedla   firma Durit Blansko nákladem  
403 tis. Kč, od státu byla získána dotace 252 tis. Kč.  

 
Kanalizace 
k Újezdu 

Po pravé straně státní silnice v ulici k Újezdu chyběla  kanalizace dešťových 
vod, voda odtékala volně do parku na Dolech, nebyla spádována a na mnoha 
místech se při dešti tvořívaly kaluže. Na žádost občanů tam bydlících provedl 
OÚ  
ve vlastní režii na krajnici silnice  pokládku PVC potrubí o průměru 200 mm ,  
do něho byly svedeny dešťové vody ze střech domů. Kanalizační vedení bylo 
zaústěno   na dříve vybudované kanalizační potrubí v parku na Dolech. Stejným 
způsobem byla odvodněna a zpevněna ulička u Kalvodového na Kouskách. 
Práce prováděli pracovníci obce Imrich Kostyál a František Richter, zemní 
výkopy Pavel Sedláček s ÚNC z místního ZD.  
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Zeleň 
na  bývalém 
Hranečnické
m rybníku 

Stromky a keře, vysázené v r. 1991 na bývalém Hranečnickém rybníku, nebylo 
dost dobře možné mechanicky ošetřovat, bujela tam plevel, na okraji u silnice 
byla neupravená skládka zeminy. Podle projektu Ing. Františka Poláčka ze ZD, 
v návaznosti na již vysázené biocentrum Loučky,  byly  provedeny terénní 
úpravy prostoru ,  dosázeny keře a stromy , založeny travní plochy, vše 
uspořádáno tak, aby se na pozemku mohla  pohybovat mechanizační technika.   

 
Likvidace 
rybářské 
chaty 

Chatku u rybníka si postavil místní Svaz rybářů svaz někdy v 70. letech . Zprvu 
agilní spolek přestal  postupně pracovat a chatku opustil. Nastěhovala se do ní 
místní mládež a pomalu a jistě ji začala ničit. Začalo to vyražením vchodových 
dveří, pak vytloukáním oken, trháním podlahy , ničením stropu a střechy. Dřevo
ze zpustošené chatky bylo používáno na táboráky  a na  občasné mejdany   
u rybníka provozované. Původní vlastníci se o osud chatky už nezajímali.  
Na náklad obce byla chatka v letních měsících zbořena a terén upraven. 

 
Propojeníecní
obecního 
rozhlasu  
s kabelovou  
televizí 

V říjnu došlo ke zkvalitnění vysílání místního rozhlasu tím, že byla rozhlasová 
ústředna propojena s obecním kanálem kabelové televize. Jakmile občané uslyší 
vyhrávat místní rozhlas, mohou si na  svých televizorech zapnout obecní kanál  
a v pohodě si zprávy doma vyslechnout. Na závadu není  nepříznivé počasí, 
silniční provoz nebo nekvalitní reproduktory místního rozhlasu. Toto zlepšení  je  
občany,  kteří mají přípojku kabelové televize, maximálně využíváno. Propojení 
provedl náš občan Zdeněk Sýkora z č. 23.     

 
 
Traktorová 
sekačka 

Udržovat trávníkové plochy na výměře zhruba l ha na několika veřejných 
prostranstvích a kolem silnice na návsi  začalo být problémem. Ruční motorová 
sekačka obce už nestačila, nehledě na to, že byla dosti poruchová a práce s ní 
byla namáhavá. Proto zastupitelstvo uzavřelo s místním ZD dohodu, že družstvo 
bude o zeleň a trávníky pečovat a na nákup traktorové sekačky se sběracím 
košem  mu poskytlo finanční půjčku.  ZD výkonnou sekačku v ceně 70 tis. v 
dubnu koupilo a od té doby trávníky pravidelně seče.   

 
 
Domovní 
odpady 

Začátkem ledna schválilo zastupitelstvo novou obecní vyhlášku o sběru a 
likvidaci domovního odpadu. Na veřejné schůzi v orlovně koncem ledna byla 
vyhláška 
 s občany projednávána. Nový způsob likvidace odpadů byl průlom do 
dosavadní praxe. Obec začala vyžadovat, aby každá domácnost měla popelnici 
nebo plastové pytle na odpady a zaplatila stanovený poplatek. Jen ten. kdo by 
písemně prokázal, že  odpady předává k likvidaci oprávněné firmě, by nemusel 
obci za odpady platit. V živé, až bouřlivé diskusi,  se řada přítomných 
ohrazovala proti povinnému placení za odpady . Nejvíce se nelíbila stanovená 
cena. V následných jednáních na OÚ se většina odpůrců dala přesvědčit a 
vyhlášce se podrobila. Jen několik málo domácnosti si nedalo říct a za odpady 
neplatilo. Nedostatkem zákona Ministerstva životního prostředí, z kterého 
obecní vyhláška vycházela, bylo, že mít vlastní popelnici nebylo domácnostem 
přímo ze zákona uloženo. 
 
Roční poplatky za likvidaci odpadů placené v obci od 1.1.1998:   
                                                popelnice                       plastové pytle      

 l osoba v domácnosti 650 Kč 280 Kč  (6  pytlů)  
 2 osoby 730 Kč 560 Kč  (12 pytlů) 
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 3 osoby 810 Kč  
 4 osoby 890 Kč  
 5 osob 970 Kč  
 6 a více osob 1 050 Kč  
  

Za každé dítě do 15 let se poplatek snižuje o 80 Kč. Svoz je 14 denní. 
Cena za odkládání neškodného a stavebního odpadu do velkých kontejnerů na 
obecní skládce: 
objemný odpad v jakémkoliv množství                         10 Kč za 1 kolečka 
stavební odpad ve hmotnosti do 100 kg                        10 Kč za 1 kolečka 
stavební odpad ve hmotnosti nad 100 kg                       20 Kč za 1 kolečka  

 
 
 
Výstavba 
 v obci 

Byla zkolaudována moderní novostavba manž.  MUDr. Jiřího a MUDr. Vlasty 
Pirnerových s přiděleným číslem domu 142. Stavba byla prováděna několik 
roků na demolované polovině domu č. 1, odkud paní Pirnerová pochází. 
Zkolaudována byla také nástavba 1. poschodí domů č. 272 Zdenka Lorence. 
Rozsáhlou rekonstrukci a modernizaci rod. domku provádí Antonín Lorenc č. 
217 ( výměna oken, dveří a vrat, jímka, plyn. přípojka a vnitřní   opravy).  
Radomír Lejska provedl demolici stodoly a přístavbu garáže v domě č. 135, Ing. 
Oldřich Zapoměl ml. provedl demolici obytné části domu č. 106 a zahájil na 
tom místě stavbu nového domu.  Jako první novostavbu na nové stavební 
parcele zahájil Jan Sedláček ml. z č. 185 v ulici Zahrady. Půdní vestavbu 
prováděl Ing. Vlastimil Stibor č. 40, opravu domku č. 188  ( koupil ho po 
zemřelém Ludvíku Kalvodovi)  prováděl  Marek Osička z č. 277.  MUDr. Pavel 
Turčanyi z Brna si oplotil zahradu na Kouskách, skleníky si postavili Marie 
Rychlíková č. 285 a Milan Michl č. 197. Ludmila Táborská č. 212 si nechala 
vyměnit stará dřevěná okna za plastová, Dobromila Kozáková z Brna přistavěla 
na č. 255 novou verandu.  
Z podnikatelů zahájila firma KUTT stavbu stolařské dílny na odkoupeném 
kravínu ZD, firma SAAS ( výroba dveří ) zkolaudovala novou lakovnu a firma  
WONS (zámečnictví) zavedla do pronajaté haly od ZD plynové topení. Zanikla 
stolařská dílna pana Černého ve stodole domu č. 6 na Stání úmrtím podnikatele. 
Stavební práce probíhají rychle, je dostatek materiálu, dodavatelské firmy se 
předhánějí v nabídkách na provedení prací, tempo výstavby je limitováno 
finančními možnostmi investorů.      

 
 

 
Zemědělské 
družstvo 

Hospodářský výsledek roku 1998  byl nepříznivě ovlivněn počasím a nízkými 
prodejními  cenami zemědělských produktu, zatímco nákupní ceny 
zemědělských potřeb stále vzrůstají.  
Dlouhá mrazivá zima poškodila až 75 % vinohradu, vymrzla ozimá řepka, 50 ha 
pšenice v Měníně a došlo k částečnému poškození pšenice na Vinohrádkách. 
Potom následovaly měsíce sucha, naopak četné srážky v září  a říjen působily 
potíže ve sklizni cibule a kukuřice.   
Neúroda a špatné ceny se projevily ve snížení rostlinné produkce o více než 4 
mil. Kč. Výnosy hlavních plodin: obiloviny 43,4 q/ha , kukuřice na zrno 56,2 
q/ha, řepka 10,6 q/ha, hrozny 26,5 q/ha. 
Byla odprodána stavba kravínu I. firmě KUTT na stolařskou dílnu se ziskem 129 
tis. Kč.   
Družstvo hospodařilo na 778 ha z.p. Hospodaření  skončilo ztrátou 1 646 tis. Kč. 
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Průměrná měsíční mzda činila 8 574 Kč. 
 
Hlavní ukazatele hospodaření za volební období 1995 - 1998: 
 
                                 rok 1995       1996       1997       1998     celkem 
výkony  mil Kč           17 698     25 180    23 196    17 255     83 329 
+  zisk,   - ztráta            -  363      + 378      + 406    - 1 646    - 1 425 
  
 
                                                       1995             1998            rozdíl 
jmění                                            44 872          38 580         -  6 292  
průměrná měsíční  mzda                5 965            8 574        +  2 609                         
maximální hektarové výnosy:  pšenice                60,6 q   v roce 1996 
                                                 ječmen                 57,1 q             1996 
                                                 řepka                   26,2 q             1996 
                                                 hrozny                 87,0 q             1996 
                                                 kukuřice              77,0 q             1997 
                                                 slunečnice           32,0 q             1997 
                                                 cibule                210,0 q             1997 
Z majetkových podílů bylo od zahájení samostatné činnosti družstva vydáno za  
8 870 tis. Kč.  Nedobytné pohledávky za podniky v konkursu: Flora Evropa za 
cibuli 420 tis., Cukrovar Uh. Hradiště za cukrovku 1 200 tis. Kč. Statisícové 
ztráty vznikly krádežemi a ničením majetku.                                  
Byly ukradeny  traktorové vleky, uhlí, kukuřice, zeleninové bedny, stavební 
materiál, kabeláže motorů, závlahové trubky, plechy stavební buňky , 
zdevastováno středisko kapalných hnojiv. Žádný případ policie neuzavřela, 
zloději nebyli vypátráni. 
V roce 1996 byla pro vysokou ztrátovost zrušena živočišná výroba. 
Předsedou družstva je od roku 1992 Ing. Oldřich Zapoměl č 302. 

 
Volby do 
poslanecké 
sněmovny 

19. a 20. června se konaly předčasné volby do Poslanecké sněmovny, když vláda 
Václava Klause byla nucena  v r. 1996 podat demisi a od té doby dočasně vládla
” úřednická vláda” Josefa Tošovského.  
Z 568 zapsaných voličů v obci se voleb zúčastnilo 457 občanů ( 80,46 %), kteří 
odevzdali své hlasy 13 politickým stranám a sdružením. Nejúspěšnějších 5 stran 
je uvedeno v následující tabulce, kromě nich získali Důchodci za životní jistoty 
18 hlasů, Sdružení pro republiku - RSČ 14 hlasů, Nezávislí 10 hlasů, 
Demokratická unie 5 hlasu, Česká strana národně socialistická 3 hlasy, 
Občanská koalice , Moravská demokratická strana a Strana zelených po l hlase. 

 
 Politická strana poř. hlasů % Porovnání s volbami 1996 

 KDU - ČSL 1. 152 33,6 160 35,8 
 ČSSD 2. 103 22,7  63 14,1 
 ODS 3. 60 13,2  57 12,8 
 KSČM 4. 46 10,1  41 9,2 
 Unie svobody 5. 38 8,4 nová 

strana      
 x 

 
 Celostátně ve volbách zvítězila ČSSD. Za ní následovaly v pořadí 2. ODS,  

3. KSČM, 4. KDU - ČSL a 5. Unie svobody. Jiné strany nejsou v parlamentu 
zastoupeny.     
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Komunální 
volby 

Komunální volby se konají každé 4 roky. Letošní - již třetí od pádu totalitního 
režimu - byly stanoveny na 13. a 14. listopadu. Na 6 kandidátkách se o členství 
v OZ ucházelo 19 kandidátů.  Jako jediná politická strana měla kandidátku KDU 
- ČSL, 4 volební strany vytvořily sdružení nezávislých kandidátů,  1 nezávislý 
kandidoval samostatně. 
Z 572 zapsaných voličů se voleb zúčastnilo 375, tj. 65.5 % . V porovnání  
s prvními volbami v r. 1990 se volební účast snížila o 20 %, zájem o veřejné 
dění stále klesá , nadšení ze změny režimu slábne, přesto účast našich občanů je 
proti celostátnímu průměru vyšší. Snížený počet voličů je připočítáván  
nepříznivému vývoji politické situace  po pádu Klausovy vlády  v listopadu 
1997  
a letošních předčasných volbách do poslanecké sněmovny. Také dvoje volby  
v jednom roce některé voliče odrazovaly. 
Nejúspěšnější se stala - jako ve volbách před 4 roky - jednota Orla, následována 
KDU - ČSL. Z jiných  volebních stran se do OZ dostal vždy jeden z kandidátů.  

 Volební strana poř. kandidátů zvoleno hlasů % z celk. hlasů 
 Orel 1. 6 4 1028 34,3 % 
 KDU - ČSL 2. 6 3 976 32,6 % 
 Sokol 3. 2 1 311 10,4 % 
 Hasiči 4. 2 1 282   9,4 % 
 Myslivci  5. 2 1 206   6,9 % 
 Oldřich Tichý 6. 1 1 191   6,4 % 
 C e l k e m        19     11 2994 100,0 % 
 
 Do OZ byli podle volebních stran a umístění v nich zvoleni: 

Orel          Zdeněk Sýkora č. 23,  Ing. Antonín Sedláček č. 306, 
                       Ing. Oldřich Zapoměl ml. č. 302, Gabriel Lauterbach č. 293 
KDU - ČSL   Petr Jaša č. 63, Pavel Dolák č. 158,  
                       Ing. Oldřich Zapoměl st. č. 302 
Sokol          MVDr. Jiří Ryba č. 218 
Hasiči          Vojtěch Hlouch č. 39 
Myslivci       Jiří Tichý č. 199 
Nezávislý    Oldřich Tichý č. 284 
 
Třetí volební období budou v OZ pracovat Petr Jaša,  Ing. Oldřich Zapoměl, 
MVDr. Jiří Ryba a Oldřich Tichý, druhé volební období je v OZ Ing. Oldřich 
Zapoměl ml., do OZ se vrací ( po krátkém působení v letech 1990 - 1994) 
Vojtěch Hlouch, poprvé byli do OZ zvoleni Zdeněk Sýkora, Ing. Antonín 
Sedláček , Gabriel Lauterbach , Pavel Dolák a Jiří Tichý.   
Starostou obce byl na ustavujícím zasedání dne 27. 11. 1998 zvolen Ing. Oldřich 
Zapoměl st. (58 let), zástupcem starosty potřetí Petr Jaša (37 let).  

 
 
Politická 
situace  
v obci 

V obci není prakticky vyvíjena žádná politická činnost. Jedinou zaregistrovanou 
stranou,  která má ustavenu místní organizaci je KDÚ - ČSL s asi 60 členy, 
většinou v důchodovém věku. Její práce se omezuje v letech komunálních voleb 
na navrhování svých členů do obecního zastupitelstva , jinak se zúčastňují práce 
ve volebních komisích.  KDÚ-  ČSL má v obci tradičně  silnou voličskou 
základnu (kolem 30 % odevzdávaných hlasů), do současného OZ byli za tuto 
stranu zvoleni 3 kandidáti (starosta  jako člen KDÚ - ČSL a další 2 jako 
nestraníci zapsaní na kandidátní listině KDÚ - ČSL). 
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 Předsedou MO KDÚ - ČSL je František Hladký z č. 147. 

Prosazováním stranických zájmů v práci OZ se zastupitelé nezabývají, 
nanejvýše upozorňují na problémy místních spolků, za něž byli do OZ zvoleni, a  
shodují se v tom, že politikaření do práce OZ nepatří, rozhodovat se musí v 
zájmu všech občanů. 

 
Mateřská 
škola 

Ve šk. roce 1997/1998 bylo do MŠ zapsáno 25 dětí, s odloženou školní 
docházkou zůstalo v MŠ 6 dětí.  
Skupina  dětí absolvovala plavecký výcvik v krytém bazénu v Blučině, v závěru 
šk. roku se děti zúčastnily závodů předškoláku v atletice a gymnastice v Brně. 
Celoročně podnikají pěší tury do okolí obce a Telnice. Děti vystupovaly na 
Tříkrálové koledě, Svátku matek, navštěvují divadla  v Brně. 
Rodiče přispívají na provoz MŠ 150 Kč měsíčně a hradí hodnotu spotřeby 
potravin na obědy. 
V průběhu posledních dvou let nedošlo ke změně ve složení  zaměstnanců MŠ. 
Ředitelka L. Tichá se při výchově dětí střídá s učitelkou I. Cábovou, vedoucí 
školní  jídelny je Vl. Sedláčková, kuchařka L. Hladká, školnicí J. Sekaninová, 
všechny z naší vesnice. 

 
Školní jídelna  Podle výkazu o společném stravování dětí a mládeže k 15.10.1998 se ve školní 

jídelně MŠ stravovalo 23 dětí z MŠ, 13 dětí ze ZŠ , 6 pracovníků  
a 5 důchodců, celkem 47 osob. Dětem z MŠ jsou podávány přesnídávky  
a svačiny. Kapacita školní kuchyně je 120 jídel denně. V kuchyni je na plný 
úvazek zaměstnána jako kuchařka  paní Ludmila Hladká z č. 147, čtvrtinový 
úvazek při vydávání jídla a úklidu v kuchyni má uklízečka MŠ paní  Jiřina 
Sekaninová z č. 307, vedoucí jídelny je na poloviční úvazek paní Vladimíra 
Sedláčková z č. 306. 

 
Základní 
škola 

Ve šk. roce 1997/1998 se vyučovalo v kooperaci s Telnicí  -  2. a 4. ročník 
v Žatčanech, 1. a 3. ročník v Telnici. Naši školu navštěvovalo ve 2 třídách 38 
žáků.  Všichni žáci prospěli, 10 žáků ukončilo školní rok se samými jedničkami, 
snížený stupeň z chování se nevyskytl. 
Do družiny chodilo 15 žáků, dlouholetým nedostatkem je, že družina nemá 
samostatnou místnost, činnost probíhá po vyučování ve třídě. Děti se účastnily 
výtvarné soutěže vyhlášené OÚ na téma třídění odpadů. Všechny práce byly 
vystaveny na veřejné schůzi občanů, nejlepší byly odměněny cenami. 
Z mimoškolních aktivit žáků je to počítačový kroužek ( 16 žáků), Sokol a Orel  
( 26), rytmika (5), hra na hudební nástroje (6), divadelní kroužek (12), házená a 
kopaná (3). Do nepovinného předmětu - náboženství - chodilo 21 žáků. 
Pedagogičtí pracovníci a žáci se velkou měrou podílejí na kulturním dění v obci, 
např. příprava programů a vystupování  na Vánoční besídce, ke Dni matek, ke 
Dni dětí, dětské divadelní představení Tři pohádky. Škola spolupracuje s 
místními myslivci, hasiči, ZD, pravidelně je organizováno setkání starosty s 
oběma třídami, byl navázán kontakt s místními podnikateli, ze získaných 
sponzorských darů byly nakoupeny učební pomůcky a sportovní vybavení. 
Do tříd byly instalovány nové moderní tabule, byla obnovena fasáda školní 
budovy, o prázdninách byly vymalovány třídy a ke vchodu do školního bytu. 
pořízeny nové schody 
Ředitelka škola Antonie Jílková učí ve 2. třídě, učitelka Vlasta Sedláčková 
ve 4. třídě. Vychovatelka Nataša Nováková odešla začátkem šk. roku učit do 
Měnína, na její místo  Jana Doláková z č. 158 .  
( z výroční zprávy ZŠ) 
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Kultura 4. ledna  Tříkrálová koleda Orel, školy 
 7. února Družstevní bál ZD 
 leden Myslivecký ples myslivci 
 21. února Pochůzka maškarádů s hudbou po obci - večer 

ostatková zábava 
hasiči 
 

 22. únor Dětské radovánky hasiči 
 duben Pochod Sokolů do Starého lesa Sokol 
 8. května Župní jarniáda na hřišti Orel 
 15. května  Svátek matek Orel, školy 
 6. června  Předhodová zábava Orel 
 7. června  Průvod stárků, krojované hody pod májí  Orel 
 8. června  Krojované ženáčské hody Orel, ženáči 
 27. července  Cirkus Berousek na hřišti cirkus 
 21.listopadu Posezení u cimbálu Orel 
 29.listopadu Zábavný pořad s cimbálovou muzikou p. Šobáň 
 13. prosince  Dětská divadelní pohádka ,,Čertův  švagr” Sokol 
 
 
Orel Probíhalo pravidelné  cvičení ve všech složkách, rytmická příprava dívek, hra na 

klavír. Nově se podařilo zásluhou paní Dokoupilové z č. 257 utvořit z mladých 
taneční kroužek. V orlovně byly pořádány 2 turnaje ve stolním tenise, chlapci se 
zúčastnili turnajů v kopané a florbalu a atletických župních závodu . Velkou akcí 
byl dne 8. května další ročník jarního dne pro každého - Jarniáda - letos z celé 
orelské župy Sedlákovy. Celkem se akce zúčastnilo přes 200 osob, z toho 188 
aktivních účastníků. 
V kulturní oblasti byl ve spolupráci s místními školami pořádán Svátek matek 
a Tříkrálová koleda, samostatně hody a beseda  u cimbálu. Zatímco první 2 akce 
jsou vždy hojně navštěvované, letošní hody se pro příliš velké vedro nevydařily, 
na besedě  u cimbálu se schází kolem 60 milovníků tohoto žánru.   
Orlovna se připravovala na primici našeho rodáka P. Pavla Křivého. Byla 
obnovena venkovní fasáda, nalakovány vchodové dveře, byly zatepleny WC, 
vyměněna izolace střechy WC, napuštěny parkety, zavedeno plynové topení do 
posilovny a posilovna se zprovoznila. Společenská část primice se uskutečnila 
ve všech prostorách orlovny, Orlové se na  přípravě   i  vlastní primici ve velkém 
počtu zúčastnili. 
Starostou Orla je Ing. Antonín Sedláček z č. 306, údržbě se neúnavně věnuje 
správce budovy Jan Zezula z č. 176. 

 
 
Sportovní 
klub 

S provozováním kopané jsou spojeny nemalé náklady na údržbu hřiště, pro 
rozhodčí, praní a údržbu dresů, cestovného a pod. Na utkání chodí jen několik 
desítek diváků, proto je SK závislý na sponzorech. Na praní dresů byla ze 
sponzorského daru pořízena pračka, trávník na hrací ploše je pravidelně kosen 
novou traktorovou sekačkou ZD, hřiště je ve výborném stavu. Vnitřní vybavení 
kabin potřebuje úpravy, letos byla obložena koupelna , vyměněny sprchy  
a vymalovány šatny hráčů. 
SK má 52 dospělých členů a 20 žáků.  Předsedou SK je od r. 1995 Miroslav 
Tichý, trenérem 1. mužstva  Pavel Dolák, žáků Ing. Jiří Adler. 
V soutěžní kopané se I. mužstvo umístilo v druhé polovině základní třídy,  
B. mužstvo se pro nedostatek hráčů ze soutěže odhlásilo. Žákům se letos 
podařilo     2 x vyhrát, skončili na 10. místě.  
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 Konečná tabulka soutěže 1997/1998 - muži - IV. třída 
 

1. Přísnotice 24 20 3 1 62:22 63 
2. Modřice B 24 16 4 4 62:37 52 
3. Pozořice C 24 14 4 6 58:35 46 
4. Mor. Bránice 24 13 4 7 48:29 43 
5. Podolí B 24 13 3 8 50:39 39 
6. Sobotovice 24 12 3 10 37:37 39 
7. Opatovice B 24 10 5 9 43:32 35 
8. Prace B 24 9 4 11 49:44 31 
9. Žatčany 24 8 4 12 56:56 28 

10 Blučina 24 8 3 13 35:55 27 
11. Vin. Šumice 24 7 1 16 36:56 22 
12. Blažovice 24 3 4 17 27:61 13 
13. Pravlov 24 2 2 20 13:72 8 

 
 
 
 
 
 
Myslivecké 
sdružení 

Souhrnné údaje o činnosti Mysliveckého sdružení za období od r. 1991 do konce 
roku 1998 podal hospodář MS MVDr. Jiří Ryba z č. 218 na schůzi Honebního 
společenstva 26.2.1999: 
MS má pronajatou honitbu o výměře 778 ha za roční nájemné 7 000 Kč. Nad 
MS má dohled Okresní úřad, který také rozhodl , jaké kmenové stavy mají 
myslivci  
v honitbě mít.  Je to 156 zajíců, 172 bažantů a 14 ks srnčí zvěře. Počet členů MS 
je 20 + l host. Každý člen má na starosti nejméně jedno krmné zařízení, celkem 
je jich 30 ks. Jadrné krmivo je vždy na podzim rozvezeno do skladu krmiv na 
Vinohrádkách, Flonkách, Rybníku a na chatu ve Starém lese, seno se uskladňuje 
ve dvou senících. O remízky je pečováno pravidelně v předjaří na společných 
brigádách. Letos bylo odstřeleno 115 zajíců a 235 bažantů Naší nejvýraznější 
škodnou zvěří je liška. K jejímu tlumení byly vybudovány 2 umělé nory, ročně 
je uloveno 2 - 7 lišek.  
Hlavním finančním zdrojem myslivosti byl dříve odchyt zajíců, v současné době 
to není možné kvůli ohnisku tularemie. Později se  jednalo o poplatkové hony 
pro zahraniční střelce, nabídka a konkurence je stále větší, v r. 1998 se takový 
hon nepodařilo zajistit. Jediným pravidelným příjmem je výnos z každoročně 
pořádaného mysliveckého plesu, který má dobrou tradici a hojnou návštěvnost.  

 
 
Duchovní 
život 

Na květnou neděli probíhal na návsi obřad ,, svěcení kočiček” , hrkání ve 
Svatém týdnu se zúčastnilo na 30 dětí. 27. června byl vypraven  plný autobus 
věřících  
do katedrály Petra a Pavla v Brně  na kněžské svěcení Pavla. Mikulášská nadílka
v kostela  se uskutečnila pro 140 dětí. 
První pololetí roku byla ve znamení příprav na očekávanou primici Pavla 
Křivého. Kostelní schola a dětský soubor zahájili nácvik zpěvů  na primici, 
kostel byl v únoru vymalován ( provedla firma Rozek z Křepic) , dokončovala se 
oprava kaple. Generální oprava společenské části fary byla zahájena  v lednu. 

 
 
Primice Pavla V sobotu 4. července probíhala v obci velká slavnost. P. Pavel Křivý sloužil na 
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Křivého návsi primiční mši sv. za účasti kolem tisíce účastníků z obce a okolí.  
Otec Pavel se narodil 2.11. 1969 v Brně, od narození bydlel se svými rodiči 
v Žatčanech č. 274. Po absolvování Střední průmyslové školy strojnické v Brně 
se rozhodl ke studiu bohosloví na Teologické fakultě Palackého univerzity 
v Olomouci. Na kněze byl vysvěcen 27. června 1998 v Brně. 
Primiční slavnost začala v 9.30 hod. v domě novokněze na Kouskách, odtud se 
vydal průvod za doprovodu dechové hudby a zpěvu písně ,, Ježíši, Králi nebe  
a země” a s mladými v krojích na náves. Primiční mši sloužil P. Pavel na 
vyzdobeném pódiu  za účasti 16 spolukněží, kázání pronesl bývalý duchovní 
správce naší farnosti, nynější farář a děkan ve Velkém Meziříčí P. Jan Peňáz.  
Primice otce Křivého je třetí v obci v tomto století ( P. Břetislav Lauterbach  
z č. 10 v roce 1941 a P. Antonín Hladký z č. 243 v r. 1969). Nikdy předtím se 
primice v obci nekonala. Přípravy na primici se zúčastnila téměř celá obec.  
V minulém roce byla obnovena fasáda kostela a kaple, letos byl kostel nově 
vymalován, v obci byly vzorně ošetřeny trávníky a keře, květinovou výzdobu 
darovalo ZD, hasiči zajišťovali parkování aut a odklon dopravy, místní kostelní 
schola nacvičila zpěvy.  Orlové připravili sál pro slavnostní oběd, jehož se 
zúčastnili na 200 pozvaných hostí.   

 
 
 
 
 
Počasí Nechladnějším měsícem byl únor, bylo zjištěno 13 mrazivých dnů, jednou klesl 

teploměr na -17 st., 5x -10 st. a více Také v prosinci bylo poměrně chladno, 
jednou -12, ale většinou pod -10. V lednu bylo jen několik dní pod bodem 
mrazu, jednou -10 st. Také březen  byl v chladném znamení , několikrát bylo 
pod -5, zato v dubnu už neklesla teplota nikdy pod nulu, květen byl teplotně 
vyrovnaný, teplý, většinou nad 25 st., jednou 30 st. Tropické vedro (30 a více 
stupňů ) bylo zaznamenáno v červnu  3x, v červenci 5x a v srpnu 6x. Srpen se 
stal nejteplejším, 21 dní neklesla teplota pod 27 st. Rekordní teplota 34 st. byla 
naměřena jednou v červnu, dvakrát v červenci a jednou v srpnu. Další měsíce 
byly již chladnější, studený byl zvláště listopad, když po celý měsíc 
nevystoupila teplota nad 10 st., v druhé polovině měsíce klesaly teploty až do - 7 
st. , navazovaly na to mrazivé dny začátku prosince, ráno pravidelně mrzlo, 
denní teploty se pohybovaly slabě nad nulou. Na Vánoce mrzlo nasucho (ráno - 
6, přes den -4). 

 Dešťové srážky  podle údajů ZD Žatčany: 
leden                11 mm          květen           25   mm        září            128 mm 
únor                  nic                červen        107,5 mm        říjen            71 mm 
březen               55 mm         červenec        55   mm        listopad   28,5 mm 
duben             23,5 mm         srpen            37,5 mm        prosinec      nic  
Za celý rok napršelo 542 mm, celkem dost, ale pro zemědělce vždy  
v nevhodném  období. 

 
Historie 
Žatčan 
od Ladislava 
Hosáka 

V srpnu poslal syn význačného historika Ladislava Hosáka, MUDr. Ladislav 
Hosák, primář v Dačicích obci  třístránkové pojednání ,,Dějiny Žatčan”. Jsou 
s vědeckou přesností popisovány nejstarší dějiny obce až do roku 1834. Nikde 
jinde nebylo o historii obce nic podobného vydáno. Text je vybaven mnoha 
odkazy na historické prameny , popisuje držitele a majitele vsi, zprávy o majetku 
vrchnosti v Žatčanech, názvy polních tratí , počty obyvatel a mnoho dalších 
údajů. 
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 Ve výtisku jsou také uvedeny dějiny Újezda u Brna.Práce z pozůstalosti autora  
vydal Muzejní spolek v Moravských Budějovicích  v srpnu 1998. 
Prof. PhDr. Ladislav Hosák, DrSc. se narodil 5.6.1898 v Újezdě u Brna , 
gymnasium vystudoval ve Strážnici, Filozofické fakulty Univerzity Karlovy  
v Praze a  Masarykovy univerzity v Brně. Ve školním roce 1946/47 byl povolán 
do Olomouce, aby vedl nově založený Ústav pro historickou vlastivědu 
Palackého univerzity. Zemřel 3.11.1972 v Brně. 

 
Krátce z obce ∗ ZD provedlo kácení akátů u budoucího tenisového hřiště 

∗ K 1. ledna bylo v obci 15 nezaměstnaných, z toho 7 mužů a 8 žen.  
∗ ZD darovalo obci za symbolickou 1 Kč stavební zařízení rybníka na 

Loučkách 
∗ zloději navštívili 23. února dům paní Jaroslavy  Buchtové č. 92 a ukradli v 

něm několik kusů drůbeže. 
∗ u kostela byla ukradeno 3 m měděného okapu 
∗ 31. října rozbili zloději  okénko u  zaparkovaného auta před hřbitovem  

a odcizili z něj dámskou kabelku s penězi 
∗ začátkem listopadu bylo do autobusových čekáren instalováno  6 lavic 
∗ 26.11. byla vykradena samoobsluha  
∗ do samoobsluhy byly umístěny malé kontejnery na staré léky a monočlánky 

(nebezpečné odpady) 
∗ v březnu provedlo ZD novou výsadbu jeřábů před mateřskou školou, loni 

vysazené se neujali 
∗ v březnu bylo provedeno zpevnění vozovky u garáží na Stání 
∗ první sběr nebezpečného odpadu podle nového zákona o odpadech byl 

proveden 14. března . Do speciálního svozového vozidla přišlo odevzdat asi 
15 osob 150 kg odpadů.   

∗ pan Pavel Podloucký z Brna daroval obci pozemek na Ovčírnách  
∗ na chodníku před samoobsluhou a v kruhu na návsi byly instalovány nové 

keramické vázy na květiny 
∗ kolem průlezek na návsi byla zbudována dřevěná palisáda 
∗ v dubnu byl u tenisového hřiště vykácen mohutný černý topol starý kolem 

100 let. Byl silně proschlý, suché padající větve ohrožovaly kolemjdoucí. 
Protože byl památkově chráněný, museli s jeho likvidací souhlasit památkáři. 
Několik metrů od něho byl vysázen topol mladý.     

∗ pro obec byl zakoupen nový výkonnější počítač s pamětí 32 MB 
∗ v srpnu zorganizovala obec peněžní sbírku na pomoc po povodních pro obec 

Přepychy  na Rychnovsku. Občané darovali 12 500 Kč, obec přispěla stejnou 
částkou, celkem bylo odesláno 25 000 Kč.  

∗ márnice byla vybavena novou ohradou pro ukládání hlíny z hrobů 
 ∗ 11.11. v 10.30 hod. zpozorovali sousedé valící se dým z méně obývané části  

domku č. 47  Miroslava Tichého. Bezprostředním zásahem místních hasičů 
byl požár lokalizován, přivolaní profesionální hasiči z Pozořic a Židlochovic 
pak oheň zcela uhasili. Škoda nebyla veliká, pouze jedna místnost byla 
poškozena.  

∗ 16.11. byl obecní úřad  připojen na internet a e-mail  
∗ 26.11. byla oblouk silnice u samoobsluhy opatřena výstražnými dopravními 

šipkami 
∗ během roku kradli zloději 3x v areálu okraasných školek a 2 x  v 

mechanizačním středisku místního zemědělského družstva 
Obyvatelstvo počet 1.1.               720 narodilo se           5 přistěhovalo se      16 
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1998 počet k 31.12.        732 zemřelo                3 odstěhovalo se         6 
 rozdíl                    + 12                          + 2                                 + 10  
 
 narodili se:    
 Klára Krejčí 9.  ledna Aneta Báderová 24. března 
 Jiří Mikér  1. dubna Marie Kalvodová 22. června 
 Tereza Andrlíková  3. června    
     
 zemřeli: (věk v závorce)    
 Miroslav Dostál 17. 4. (50) Marie Škorpíková 30. 6.  (78) 
 Zdeněk Cagaš 29. 9. (69)   
     
 4 sňatky: květen    - Jana Kolářová a Andrea Sdringola (Ital) 
  červen    - Martina Simandlová a Oldřich Dufek 
  červen    - Lenka Šafránková a Jan Koudelka 
  prosinec - Andrea Simandlová a Bedřich Langer 
  
 Nejstarší občankou je Anežka Sedláčková z č. 143 - 90 let 
 


